
Ulldecona i les drogues 
Tots sabem que al nostre poble, com a tots els 

pobles, hi ha droges. l, segurament, tots coneixem 
alguna persona que les consumeix. Però el que 
està passant ara, des de fa un temps, ja és una mica 
escandalós. 

Personalment penso que si una persona de 20, 30 
o 40 anys pren droges habitualment, és a dir, cada cap 
de setmana o fins i tot més sovint, és problema seu, ja 
que és major d'edat i, en teoria almenys, sap el que fa 
bé o malament. Però el problema arriba quant aquests 
cercles que envolten la droga es comencen a barrejar 
amb "crios" de 15 o 16 anys, o fins i tot de menys edat. 

Són molts els joves (i fins i tot els infants) que els 
caps de setmana els veus que no només van contents, 
sinó que s'han pres alguna cosa més. Vos quedarieu 
parats molts dels que esteu llegint aquestes línies si 
algún dissabte de nit entresseu a deterninats llocs del 
poble i veiguesseu el tràfec que hi ha amb la compra 
i venda de les droges. 

Sense dubte molta responsabilitat la tenen els 
pares, ja que els diners els trauen de casa i l'hora 

Una d'ambulàncies ... 
A mitjans del mes de novembre, una persona malalta 

del nostre poble va anar a rehabilitació a Tortosa. Com 
sigue que l'ambulància que fa ara el servei, després 
recollir-la va anar a altres pobles per acabar d'omplir 
la "càrrega", va arribar amb molt de retard. Aleshores, 
les persones que li fan el tractament li van dir que, si 
això tornava a passar, no l'atendrien, ja que elles 
havien acabat el seu torn i aleshores s'havien de 

Les parades dels trens 
Joves del poble, "sufridors" del que està passant, 

han recollit signatures demanant que a l'estació 
Ulldecona-Alcanar-La Sénia hi hagin més parades 
de trens. 

Recollint el missatge, els Diputats i Senadors 
socialistes han presentat iniciatives parlamentàries 
demanant al Govern i a Rente que alguns trens 
"regionals" que van a València surtiguen de Tortosa 
i alguns dels que van a Barcelona surtiguen de 
Castelló i paren a Ulldecona. Així tots sortiríem 
guanyant. És això tan difícil, Sr. Aznar? 

d'arribar a casa també la diuen els pares (encara 
que també hi ha "crios" que fan de "camellos" i d'aquí 
treuen els diners). Però, encara és molt més fort que 
hi ha establiments que saben que dins del seu local hi 
ha gent fent-se ralles de cocaïna, fumant "porros" (que 
ja és com si un se fuma un cigarro), o prenent-se 
"pastilles". l jo penso que si no s'acaba amb això és 
perquè no es vol. l suposo que, davant d'aquests fets 
que considero molt greus, alguna responsabilitat deuen 
tindre els dirigents de l'Ajuntament i de la seguretat... 
O és que no es volen enterar del que està passant al 
poble? 

Finalment diria a tots els pares que parlessen amb 
els seus fills sobre aquest tema, perquè moltes vegades 
en les famílies d'avui en dia falta comunicació, i ja 
veurieu com segurament més d'un a lo millor s'enduria 
alguna "susto" o sorpresa no molt agradable, però a lo 
millor evitarieu que el vostre fill el dia de derna arribés 
a fer coses de les que vatros vos arrepentirieu. 

DOT 

quedar allí. l per a "postres", a la tornada, van tardar 
tres hores en arribar al poble. 

l tot això, gràcies als Srs. Lluc Raga, Javier Martínez 
i Celestí Hervàs. 

Per cert, ja sabeu com li diuen els malalts a 
l'ambulància? Pos "l'autocar" Ua que va passant per 
tots els pobles recoll int a la gent, com si fos un 
autocar). 
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D'ULLDECONA I BARRIS 

BUTLLETÍ INFORMATIU DEL PSC D'ULLDECONA Núm. 35 - Desembre 2000 

La unitat dels demòcrates 
Han assasinat Ernest Lluch". Han matat a un socialista, 

a un català, a una persona tolerant, dialogant, a una persona 
que representa els valors més alts del que és i ha de ser un 
socialista: la búsqueda de la veritat i la llibertat, el diàleg fent 
ús de la raó i els arguments per tal d'arribar al consens, 
l'idealisme convençut de que la política serveix per a portar 
la societat cap on volem, cap a un futur en pau, en llibertat, 
en un benestar que arribe a tots. 

Han matat a Ernest Lluch, però ni poden ni podran matar 
les seues idees. 

El conflicte basc no és possible solucionar-lo només per 
la via policial, com pretenen alguns. És un conflicte que té 
un orí gen polític, en la confrontació entre dos nacionalismes 
radicals: l'espanyol i el basc. Per tant, com a conflicte 
polític, és absolutament necessari parlar, dialogar entre 
tots: dretes, esquerres, nacionalistes bascos, espanyols, 
catalans, no nacionalistes, ... Només d'este diàleg pot sortir 
el consens contra el terrorisme i la voluntat de conseguir la 
llibertat. 

Ernest Lluch va fer una comparació amb el terrorisme que 
me sembla molt encertada. Deia que si li robaven los lladres 
a casa, a part de sentir-se dolgut pel que li havien pres, lo 
primer que faria seria canviar el pany de la porta. ET A i els 
que empunyen les armes i disparen són els únics responsa
bles dels assasinats. Això no vol dir que hem de deixar 
d'exigir als responsables polítics que compleixin l'obligació 
de canviar el pany de la porta. 

Deiem que és necessari un consens antiterrorista, perquè 
ara no n'hi ha. Felipe Gonzalez ha dit que durant molts anys 
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van teixir una fina tela d'unió i respecte en el tema antiterrorista 
entre els partits demòcrates i que, ara, esta tela s'ha anat 
trencant. Per què s'ha anat trencant? En un país amb tan 
poca memòria potser hauríem de recordar la utilització 
partidista que es va fer del cas GAL, de la ''tregua", de 
l'esperit d'Érmua ... Potser hauríem de recordar com, després 
de nous assassinats, s'acusava al PNB de ser-ne 
corresponsable. Estos fets fan que sigue molt difícil donar 
suport a la política antiterrorista que impulsa el govern del 
PP. 

El PNB ha comés errors (la televisió mos ho recorda 
constantment), però estic segur que estan disposats a 
dialogar per tal d'aconseguir la pau al seu país. El PP també 
n'ha comés d'errors, encara que sembla que ningú ho diu 
clara i directament. Rectificar és de savis. Ara ha arribat 
l'hora de rectificar, de sentar-se a parlar deixant de banda 
este passat recent i pensant en un futur en pau i llibertat per 
a tots els bascos i per a tots natros. Com deia Zapatero, és 
hora de que els que s'han desplaçat als extrems tornen al 
centre, al terrirori del diàleg. l allí tenim que estar els 
socialistes, creant ponts de diàleg, com els que creava 
Ernest, sense més bandera que la voluntat de pau, ll ibertat 
i respecte, que van ser els que van fer possible la transició 
i la democràcia. 

Marc Poy 
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L'ensenyança d'Ernest Lluch 
El vaig conéixer quan ell era Professor a València, per 

tant, ja fa bastants anys d'això. Sabia jo que ell era 
socialista, sabia que era barcelonista, sabia que era 
catalanista, era tot això i, a la vegada, era capaç d'entendre's 
amb polítics no socialistes, era capaç de seure's a les 
grades de l'equip valencianista i vibrar amb ells, i capaç de 
ser catalanista dintre de la seva visió d'un estat federalista, 
on tinguessin cabuda tots els pobles lliures. Era capaç 
d'entendre's amb qui vulgués entablar un diàleg, però en 
aquest camp del diàleg ell era un guanyador. l, fins i tot, va 
guanyar davant d'uns centenars de cridaners, cridant ell 
també: "Gritad, gritad, que mientras griteis, no matareis". 

Per fer-lo callar van necessitar de les pistoles. Com 
tantes i tantes vegades, les armes dels "fascisme" van 
guanyar una batalla a la democràcia però, com altres que el 
van precedir, l'Ernest Lluch ens havia ensenyat que, a la 
llarga, qui guanyarà és la democràcia, i en això estem. 

Era un home molt culte que no necessitava fer ostentació 
d'això, la seva cultura emanava a través de la seva modèstia, 
de la que tampoc li calia presumir, tant una cosa com l'altra 
afloraven en ell. Recordo un sopar a Vinarós i a la Televisió 
va sortir Enrique Barón. La Dolors (la dona de l'Ernest) va dir: 
"Mireu, l'Enric". l l'Ernest, sense deixar de sopar i com qui 
no vol la cosa, va dir: "Aquest, dintre de poc, serà Ministre". 
Potser ell ho sabia, com sabia que ell mateix també ho tenia 
que ser, en tot cas, va seguir sopant tranquilament. 

El vaig acompanyar unes quantes vegades amb cotxe, 
dintre del seu sempre s'amuntonaven els papers. Ell deia 

que eren apunts per les conferències (en aquell temps 
solien ser sobre temes d'economia) que tenia que fer, però 
el cas és que mai vaig veure que les agafés. Potser les tenia 
totes a la ment i les havia "arxivat" a !'agafar-les als papers. 

He dit abans que era un guanyador nat, i fixeu-vos si ho 

era que, com El Cid, va guanyar una batalla després de mort. 
O no és una victòria el veure al Passeig de Gràcia un milió 
de persones refrendar les seves idees i, sense cridar, en 
silenci, un milió allí (i molts més a casa, però també allí) 
havíem comprés la ll içó. l els que no l'hagin comprés, no 
guanyaran ... 

Pere Vidal i Tabueña 

Ple 16.1 O: el govern no reprova al Conseller de Sanitat 
Els vots de l'equip de govern municipal (CiU, PP i UGI) 

van impedir la reprovació del Conseller de Sanitat de la 
Generalitat, Eduard Rius que, en canvi, sí va ser votada a 
favor pels regidors del PSC i d'ERC. La Moció l'havia fet la 
" Plataforma per un transport sanitari de qualitat a 
Ulldecona" com a protesta per l'actitud del Conseller de 
despreci absolut cap al poble d'Ulldecona, que li havia enviat 
una carta amb 2.500 signatures, s'havia manifestat 1'11 de 
setembre a Ulldecona i, finalment, uns 450 havien anat fins 
al Palau de la Generalitat, reclamant el manteniment del 
mateix servei de transport sanitari que Ulldecona tenia (3 
ambulàncies de Creu Roja durant 24 hores els 365 dies de 
l'any). 

Tres dies abans del Ple, el Conseller havia contestat per 
carta a la Plataforma però, segurament, mal informat deia 
coses que no són veritat (com va demostrar el nostre 
Portaveu): afirma que en el cas de que l'ambulància que hi 
ha a Ulldecona marxi a fer un servei a un altre poble, serà 
substituïda immediatament per una altra, cosa que tot el 
poble ha pogut comprobar per la Televisió local que no és 
veritat, ja que es va vore com durant varies hores no hi va 
haver cap ambulancia a la base d'Ulldecona. A més, també 
diu el Conseller que l'acord amb Ambulàncies Baix Ebre es 
va presentar a membres de la Plataforma i que aquests van 
donar la seva conformitat, cosa que va ser desmentida per 

tota la Plataforma. Al final , a la Plataforma, que era de 13 
persones, se li ha afegit un representant de La Miliana (el 5è 
Barri d'Ulldecona). 

En canvi, part de l'equip de govern (CiU i UGI) sí que va 
votar a favor, juntament amb el PSC i ERC, la moció 
socialista de "recolzament (!Is sectors en vaga", a la que 
ERC va afegir una esmena de recolzament a l'alcalde del 
Morell de CiU i líder de la Unió de Pagesos, Pere Guinovart. 
El PP va votar en contra. Tot l'equip de govern també va votar 
en contra de 3 Mocions d'ERC, una sobre "un servei de 
trens racional i útil" , l'altra sobre "l'atenció a la 
immigració" i la tercera sobre" la creació d'una sala 
permanent d'exposicions". L'escusa, sempre la mateixa: 
ells ja ho estan estudiant. Però mentrestant a Ulldecona 
cada dia hi ha més malestar pels trens i alguns joves han 
començat la seva pròpia campanya de reclamacions a 
Rente, al comprovar la indiferència de l'equip de govern. 

Sí que es va aprovar, en canvi, per unanimitat una Moció 
d'ERC sobre "control dels mitjans per a desfer tronades 
al terme d 'Ulldecona" . 

També es van aprovar per unanimitat sis punts proposats 
per l'equip de govern (projecte del Castell, projectes de 
camins, subvenció de 1'1 % cultural i concessió d'aigua per 
al canal Xerta-Sénia). l el PSC vam votar en contra d'una 
modificació del Pressupost. 

Ple 26.1 O: es demana la declaració de zona catastròfica 
Tres dies després dels aigüats del 23 d'octubre es va 

celebrar un Ple extraordinari urgent on, per unanimitat, es va 
aprovar la petició de declaració de zona catastrófica i, a la 
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vegada, el demanar als Governs de l'Estat i de la Generalitat 
tots els ajuts possibles. 

Ple 06.11 : el govern vota en contra del parc de Bombers 
Aquest va ser el tema més destacat del Ple. El PSC 

demanavem que, igual que al Baix Ebre, també al Montsià, 
i en concret a Ulldecona, hi hagi un segon Parc de 
Bombers complert (amb bombers professionals i 
voluntaris). Actualment sols el d'Amposta està complert i, 
en canvi, a Ulldecona i La Sénia hi ha un bomber professional 
a cadascún. L'Alcalde, que va parlar en nom de l'equip de 
govern, va dir que tot i votar en contra ell podia anunciar que 
molt aviat es confirmarà públicament que el segon Parc de 
la comarca del Montsià, i dotat amb més bombers 
professionals, serà el d'Ulldecona. La Moció va tenir 6 vots 
a favor (PSC i ERC) i 6 en contra de l'equip de govern i 
l'alcalde va decidir amb el seu vot de qualitat. 

En canvi , l'altra Moció del PSC sobre l'IBI de les 
autopistes de peatge fou aprovada per unanimitat, igual 
com una de CiU sobre indemnitzacions de la segona 
guerra mundial. l pel que fa a una Moció de UGI sobre els 
freqüents talls de llum de Fecsa, el Portaveu socialista va 
llegir dos cartes de la Delegació d'Indústria de la Generalitat 
explicant les causes dels problemes, mentre l'equip de 
Govern no havia estat capaç de fer res i, per tant, sols va tenir 
a favor els vots de l'equip de govern i l'abstenció del PSC i 
ERC. 

Moció del PSC (28.09.00) 
"1. Donada la gravíssima i excepcional situació que s'ha 
produït a Ulldecona demanar al Govern de l'Estat la 
condonació del pagament del 100% de l'IBI de rústica de 
tot el seu terme municipal , almenys durant els exercicis de 
2000 i 2001, però compensant l'Estat a l'Ajuntament per 
les quantitats deixades d'ingressar (tal i com ja s'ha fet 
altres vegades)." 

Van aprovar-se per unanimitat la majoria dels temes: 
actes anteriors, ordenança d'animals de companyia i una 
taxa, i l'anul·lació dels drets pendents de cobrament de 
multes, impostos, taxes i preus públics. 

l davant de la tàctica de l'equip de govern de votar en 
contra de propostes del PSC o d'ERC i. després. presentar
ies ells com a pròpies, els 5 regidors del PSC van decidir no 
tornar a votar el mateix que ja havien fet prèviament i, per 
tant. retirar-se en el moment de la votació (baixant al públic). 
Això va passar amb un tema sobre els immigrants 
prop9sat per l'equip de govern que, en canvi, en un Ple 
anterior havia rebutjat una Moció d'ERC on el tema es 
plantejava en clau local ja que Ulldecona és el poble de la 
comarca que té una xifra major d'immigrants (ha passat del 
10% de la població i s'apropa al 15%). 

Però encara va ser molt més greu en una Moció sobre la 
condonació de l'IBI de rústega, presentada en un Ple 
anterior pel PSC i que va ser rebutjada per l'equip de govern 
"per injusta, confusa i molt oportunista" i que ara, sense cap 
vergonya, el mateix equip de govern la va copiar literalment 
i la va presentar com a seva i, per tant, el portaveu socialista 
va dir que ells ja l'havien votat feia uns dies i ara no repetirien 
la votació, retirant-se del Ple per uns moments. 

Moció de l 'equip de govern (06.11.00) 
"1 . Donada la gravíssima i excepcional situació que s'ha 
produït a Ulldecona demanar al Govern de l'Estat la 
condonació del pagament del 100% de l'IBI de rústica de 
tot el seu terme municipal, almenys durant els exercicis de 
2000 i 2001 , però compensant l'Estat a l'Ajuntament per 
les quantitats deixades d'ingressar." 

Compareu les diferències i veieu si es justifica el vot diferent de l'equip de Govern! 

Finalment va quedar sense aprovar Ua que faltava una L'Alcalde que s'havia omplert la boca "hem fet l'hotel de 5 
regidora del PP) un crèdit de 45 milions de pessetes (que, estrelles dels tutelats" va haver de reconéixer el que sempre 
posteriorment, assumirà la Generalitat) destinat a reconvertir ha dit el PSC, que sols uns habitatges tutelats són inviables 
els habitatges tutelats en residència per a la gent gran. i que s'havia de fer una residència. El temps tot ho aclara. 

Ple 20.11: prèstec de 45m. per reconvertir els habitatges 
Un altre Ple extraordinari urgent, bàsicament, per aprovar 

una operació de crèdit de 45 milions de pessetes (pendent 
del Ple anterior) destinada a la reconversió dels habitatges 
tutelats en residència assistida per a la gent gran que, 
segons es va dir, el pagarà la Generalitat (tot i que no hi ha 
cap confirmació escrita d'aquest compromís). Per aquest 
motiu els socialistes i ERC vam votar en contra, aprovant-

se per l'equip de govern. 
En canvi, sí es van aprovar per unanimitat els altres 

punts: aprovació de l'acta de la sessió anterior, sol·licitud 
d'una bestreta de 5 milions de pessetes per a obres urgents 
pels aigü~ts i una altra petició d'ajut econòmic per a 
actuacions derivades dels aigüats. 

Ple 28.11 : aprovada una nova Escola Taller 
Un altre Ple extraordinari, en aquest cas, amb un 

tema únic: aprovació del projecte de l'Escola Taller 
"l'antic Hospital" i petició de la subvenció, al que tothom 

D'interés per als pagesos 
1) Ara fa uns mesos, un ciutadà d'Ulldecona va vindre a parlar
mos per vore si votaríem a favor de rebaixar l'IBI de rústega per 
al 2001 (perquè està massa car). També va dir-mos que havia 
parlat amb l'equip de govern i que estaven d'acord. Sembla 
que l'han enganyat, perquè ja s'ha acabat el termini per 
modificar Ordenances i no ho han fet. Què dirà ara .. ? 
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va donar el vot favorable. El PSC vam felicitar als autors 
del projecte, directius de l'Escola Taller "la Foia". 

2) Després dels d'anys per la pedregada i ara pels aigüats 
alguns dirigents de CiU i del PP s'han omplert la boca 
prometent ajudes per als pagesos. Com està tot això? 
Voldríem vore si els dirigents del sindicat agrícola JARC fan 
la vaga que van prometre ... 



"Lo poble espera algo més de l'ajuntament" 
Voldria comentar dues coses de les Festes de Sant Lluc 

que han cridat la meva atenció. 
Per una part: les garlandes les carrer Major. Per culpa de 

la "pedregada" van quedar molt malmeses. No sabem lo 
motiu perquè no es van arreglar, però lo que no entenem de 
cap manera és perquè es van encendre, fent lo ridícul que 
tots vam poder vore. 

Per l'altra: l'organització d'una cursa a peu per dins del 
poble, sense prendre cap mesura de seguretat. Resultava 
penós vore xiquets que corrien, pujant a les voreres del 
carrer "del Pes" per temor a ser atropellats, a persones 
particulars fent "d'urbanos", o a participants (molts d'ells 
forasters) corrent pel carrer Major esquivant el cotxes. 
Realment lamentable. 

Pareix que són dues qüestions menors. Però són 
sintomàtiques d'una manera de fer, que podem comprovar 
en les declaracions del portaveu municipal, quan explicant 
que els han denegat la declaració de zona catastròfica diu: 
"Que ells ho van demanar, perquè los hi van dir que ho fessin 

així". O les de l'alcalde dient que ara és bo fer una 
Residència i no los Habitatges tutelats, malgrat tot lo que 
havien arribat a dir en favor dels mateixos ... 

Lo problema no és cometre errors, és no acceptar-los. 
Sembla com si ningú tingués cap responsabilitat (sobretot 
quan les coses no surten bé). l això és greu, pequè la gent 
comença a tindre la sensació de que davant d'un problema 
important (ambulàncies, tren ... ) no pot esperar gran cosa 
dels qui governen i, si vol solucions, té que moure's, recollint 
signatures, sortint al carrer i anant on calgue. Amb l'evident 
deteriorament que això comporta de la imatge de l'ajuntament 
davant dels ciutadans. 

Senyors de l'equip de govern: crec que seria bo per a tots 
(inclús per a vostès) que s'esforcessin en millorar les coses. 

Perquè continuar com fins ara no és lo que es mereix lo 
poble. 

Àngel Millan Sans 

A tots los que celebren la mort de Franco: Feliç 25è aniversari! 
A tots los que no l'han pogut celebrar: lo nostre més sentit homenatge! 

Com tenim el poble? 
Aquesta és la pregunta que es fa la gent del poble. 
¿Recordeu com estava el nostre poble ara fa cinc anys 

i mig? 
¿Heu vist, detaladament, com està avui? 
Potser seria bo que hi fèssiu una bona passejada i 

anessiu veient com no ha anat canviant, ni per a bé ni per 
mal, potser deteriorant-se pel pas del temps i per no haver 
sapigut millorar tot el que teníem, solsament s'ha anat 
mantenint tot el que ja hi havia. 

En estos darrers anys de govern del "Pacte per treure als 
socialistes de l'alcaldia" no s'ha fet res de cara a millorar les 
infrastructures urbanes, patrimoni de tots els veïns. Un 
poble que ara fa sis anys era l'enveja de tota la comarca, -
perquè tots els forasters que venien comentaven, o fins i tot 
et deien, "vaja un poble bonic, fa goig passejar-se per ell, hi 
ha carrers i places mot boniques, tot molt endreçat i 
arreglat"- i, malhauradament, tot això s'ha acabat, avui els 
que ens visiten no ens diuen res o, potser com a molt, et 
diuen que està tot igual, que no s'ha fet res més ... 

Tot això és el que he sentit dir als forasters que ens 
visiten, però els que vivim sempre al poble segur que ja ho 
veiem i ens aguantem. Potser que algú es pregunte, jo pago 
els impostos com Déu mana i m'agradaria, per tant, veure 
almenys alguna millora al meu poble, m'agradaria tornar a 
sentir als que ens visiten "encara teniu el poble més bonic 
de la comarca". Però avui, per mala sort, o potser per 
deixadesa, no és així. 

Al nostre poble, avui, li falta arreglar i millorar l'enllumenat 
de la majoria dels carrers, li fa també molta falta arreglar les 
voreres, cuidar més el quitranat de molts de carrers, vigilar 
els cotxes mal aparcats damunt de les voreres a molts de 
carrers (amb el problema de que quan passen els peatons 
tenen que baixar pel carrer i exposar-se al perill del trànsit) ... 
Són petites coses, però són coses que les vivim cada dia i 
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ens dol que sigui així. Esperem que aviat millorin pel bé de 
tothom. 

L'infraestructura urbana té que anar millorant, el poble és 
la casa de tots els ulldeconencs i, igual que ens preocupem 
cadascú de conservar i millorar el nostre habitatge, 
l'ajuntament té l'obligació de millorar i resoldre tota mancança 
que hi pugui haver al nostre poble. 

Llàstima que tants de diners que l'equip de govern deia 
que havien estalviat, ara fa q~atre dies, avui ja no en tinguin 
ni cinc, que el dèficit sigui greu i, per damunt de tot, que els 
diners se'n hagin anat i que el poble no hagi tingut cap 
millora digna de posar-la avui aquí. Espero, igual que 
vosaltres, que un altre dia us pugue dir "ara han fet algo que 
val la pena". Però, deixeu-me que ho dubti ... 

Miquel Fusté 

El Roto El País 

"Ulldecona va bien," diuen ... 

l 
l 

J 

J 

Reflexions sobre l'euro 
Des de fa aproximadament dos dècades els dirigents 

europeus estan treballant per portar a la pràctica una 
iniciativa revolucionària i controvertida, la adopció de la 
moneda única: l'euro. Per aquesta raó hi ha hagut moltes 
discusions i, fins i tot, han trontollat governs. També hi 
ha gent que diu que l'adopció d'aquesta moneda per 
tants de pobles i tan diferents és un somni impossible, 
que serà un fracàs. 

Els detractors de l'euro, en aquest moment, deuen 
pensar que tenen raó en veure els problemes que té 
últimament, amb la seva progressiva devaluació i els esforços 
del Banc Central Europeu (BCE) per salvar-la, degut 
segurament a la seva rivalitat amb el dòlari també per motius 
polítics. 

l jo, que en principi crec que l'euro, voldria fer una reflexió 
i recordar que una situació pareguda va passar fa segles, 
quan el denari (moneda de l'Imperi romà) era utilitzatper50 
milions de persones que ocupaven una extensa franja del 
món occidental, induint el cor d'Europa (Hispània, Gàlia, 
Dacia, Itàlia, Britània ... ), un sector d'Àsia (Turquia, Aràbia, 
Armènia ... ) i la regió septrentrional d'Àfrica (Cartago, Egipte). 
Els romans van imposar la "Pax romana" en un territori de 
5.000 Qm. i amb el denari van construir pertot el seu Imperi, 
ponts, aqüeducte, carreteres, monuments i temples que, 
per cert, han aguantat riades, que els d'ara no. 

Com ho van aconseguir? Segurament tenien coses que 
ara ens falten: 

Des del Barri Castell 
Hola! Certament les coses s'haurien de fer d'una altra 

manera o forma. 
Fa més o menys uns sis anys, quan l'Alcalde d'Ulldecona 

era Jaume Antic h i els de Sant Rafel (en coalició) eren José 
Enrique i Cervera (aquest últim d'Unió Valenciana i els altres 
dos socialistes), es va treballar tots units en un projecte de 
portar més aigua de les fonts de Sant Pere i del Drapé per 
una nova canalització, per mirar de resold re els problemes 
de la falta d'aigua. Es va anar a Valencia a la Confederació 
Hidrogràfica del Xúquer i van tornar amb propostes molt 
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A Ulldecona rometen i no com leixen ... 
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- Un únic codi legal: el dret romà. 
- Un exèrcit únic. · 
- Una sola autoritat política: l'Emperador. 
Tenien, a més, el Senat (patricis) que es reunia a la cúria 

o cambra rectangular, situada al Foro enfront del comitium 
on es reunien els "plebeyos" per expressar la seva voluntat 
mitjançant el plebiscitum o decisió del poble. Tenien una 
democràcia basada en partits, amb "peixos grosos" que els 
patrocinaven, com Craso (el més important propietari 
d'immobles a Roma i que va ser el mecenas de Julio César). 
l també utilitzaven banderoles, cartells de propaganda, etc. 
Com ara, més o menys. 

El gran repte dels romans no va ser conquerir un gran 
imperi, sinó saber-lo governar durant tants segles. l ho van 
aconseguir gràcies al dret romà i a una administració 
flexible, tolerant i oberta. Preferien la col·laboració a la 
crucifixió, perquè els resultava més eficaç. Quan roma 
conqueria una província nova, al general vençut i al seu 
exèrcit els carregaven de cadenes, però l'altra gent hi sortia 
sempre guanyant: els contruïen vies, ponts, aqüeductes ... 
i els soldats romans els protegien dels pirates i saltejadors. 

Jo no entenc d'economia, ni gaire de política, però crec 
que les coses per al euro aniran millor quan Europa tindrà 
una unitat política real , una defensa comuna i un dret 
comunitari únic per a tot el territori. 

Maribel López 

positives: que preparessin la documentació necessària i 
que ho demanessin els dos ajuntaments conjuntament... 

Aleshores van arribar les eleccions municipals de 1995 
i, encara que els socialistes van guanyar, degut a un pacte 
una mica estrany , no van obtindre l'alcaldia. l, tot seguit, 
tantes vegades com el PSC va portar aquesta proposta a 
l'ajuntament, va ser rebutjada per tot l'equip de govern. 

Doncs bé, per culpa de tot això (del "pacte" i de la 
tossuderia de l'equip de govern), però també de les 
inclemències del temps (primer la "seca" i després massa 
aigua i riuades que s'han endut la tubería que encara anava 
per dins del riu), la gent dels Barris ens hem quedat bastants 
dies sense aigua potable a les cases. 

l encara gràcies a uns funcionaris que, complint amb la 
seua obligació i amb un gran sentit de la responsabilitat 
(cosa que dubto que tinguen alguns), treballant moltes 
hores i algunes de nit (que espero que totes les hores extres 
que han fet se'ls paguen) i també gràcies a José Luís "lo 
xertolí" que tampoc ha tingut peresa de fer tots los viatges 
d'aigua que s'han necessitat (inclús en diumenges i festes). 

Senyors de l'ajuntament d'Ulldecona, pensen que 
els Barris també formem part d'Ulldecona i que si es pot 
mi llorar alguna cosa, sigue per a qui sigue, i v ingue d'on 
vingue, s'ha de fer. 

Finalment a tots sense excepcions, molt Bons 
Nadals, Any Nou i nou Mil·leni. 

Enrique Edo 



Preguntes sense "malíccia" ... 
En un dels actes que fa la Penya Blanc i Blava, en el que 

estava en representació de l'Ajuntament el Sr. Javier Martínez 
(Portaveu del PP i exPrimer Tinent d'Alcalde), va dir que " ... estos 
(referint-se als de la Penya Blanc i Blava) no són els meus 
colors". ¿Què ho sap ell quins són els seus colors? Perquè 
primer va estar a CiU i, ara, al PP ... i, a lo millor, encara tornarà 
a canviar de colors ... 

S'està comentant pel poble, amb insistència, que per causa 
de les darreres pluges fortes hi va haver alguna infecció i que 
algú va analitzar l'aigua i que estava contaminada. 

¿És això cert, senyors de l'equip de govern? 
Darrerament es comenta que hi ha hagut bastants robatoris. 

Senyor Regidor de Governació, ¿com està la seguretat? 
És difícil d'entendre l'actitud de l'equip de govern. Ataquen 

una Moció nostra dient que és injusta i insolidària i, pocs dies 
després, agafen la mateixa Moció i la presenten ells. ¿Algú ho 
pot explicar? 

Respecte a una altra Moció que també vam presentar els 
socialistes, ara fa 5 anys, demanant un augment de la concessió 
i una conducció nova de l'aigua de la Font de Sant Pere, que no 
ens costava un duro i que la van rebutjar per tres vegades (i fins 
i tot van dir que a Ulldecona no li feia falta aigua). ¿Han preguntat 
ja a la gent dels Barris si fa falta aigua o no? 

Una altra cosa curiosa és com es reparteixen les 
subvencions a les Entitats locals, ja que mentre uns no reben 
quasi res, tot i fent bastantes activitats, altres que sí no fan res, 
en canvi, sí que en reben. ¿Què s'ha de fer per a rebre més 
subvencions? 

Manolo Vidal 

PD. A tothom, sense diferència de colors, us desitjo Bons 
Nadals i proper Any 2001 ! 

Habitatges tutelats, gran obra o gran error? 
En la revista municipal n2 13, any 1998, es fa una descripció 

molt bonica del que són els habitatges tutelats destinats a 
persones de la tercera edat, on es diu que "l'usuari gaudeix d'un 
espai comú on realitzar una vida autònoma com si fos a casa 
seva i que disposa d'uns espais comunitaris amb diversos 
serveis. També els usuaris que ho necessiten reben assistència 
social o sanitària. Es tracta d'una fòrmula que ja ha estat iniciada 
als Estats europeus amb més tradició en matèria de benestar 
social i que ha tingut una acollida molt favorable ". En la mateixa 
revista i en un article del Sr. Lluc Raga referit als habitatges 
tutelats a Ulldecona diu que "quan l'equip de govern es va 
plantejar la possibilitat de realitzar un equipament destinat a la 
tercera edat, després de fer un estudi exahustiu, va decidir-se 
pels habitatges tutelats com a solució més idònia!!" 

En el Ple del dia 30 de novembre de 1998 es va presentar 
el projecte de l'obra que va ser aprovat per l'equip de govern i 
amb l'abstenció del grup socialista que, des del primer moment 
estàvem convençuts que el que necessitava la gent gran del 
nostre poble no era aquest tipus d'habitatge i que tampoc el lloc 
era l'adequat i, en canvi , el que es necessitava era una 
Residència assistida amb tots els serveis, i que si hi havia una 
persona que no es pogués valdre per si mateixa, que fos atesa 
aquí al seu poble i no hagués de ser portada a l'Hospital de 
Jesús, tal i com hagués passat en el cas dels habitatges 
tutelats. (Encara ara hi ha gent que no sap que això és així, 
perquè a l'equip de govern no els interessa dir-ho clarament). 
l se'ns va acusar al Grup PSC de que nosaltres no volíem el 
millor per als nostres avis i també de falta de sensibilitat a la 
gent gran. 

El dia 27 de març de 1999 es va celebrar l'acte de col·locació 
de la primera pedra dels habitatges tutelats per a la gent gran 
d'Ulldecona, presidit pel Conseller de Benestar Social de la 
Generalitat, Sr. Antoni Comas. En el seu discurs el Conseller 
va destacar que "ordinàriament aquest equipament està pensat 
per a poblacions superiors als 10.000 habitants, però, en el cas 
d'Ulldecona, atès de l'interès del seu alcalde i de la capacitat 
amb que aquest li va transmetre com seria de bo que el Montsià 
comptés amb aquest projecte". 

El Sr. Alcalde va dir en el seu discurs: "Els habitatges tutelats 
a Ulldecona serà una experiència pionera a la demarcació de 
Tarragona i el seu projecte s'ha estudiat amb el màxim detall 
i amb la màxima estimació. Hem fet l 'hotel de cinc estrelles." 
Va ser un discurs clarament electoralista, si tenim en compte 
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que faltava poc per a les eleccions municipals de juny del 99. 
(Tot es feia molt de pressa i a última hora). 

Comencen les obres de la 11 fase, amb un pressupost 
d'uns 100 milions de pessetes dels quals la Generalitat en 
posa el 50% del total i l'ajuntament l'altre 50%. Però ... quan ja 
les obres estan molt avançades i es pensa fer !'inauguració a 
finals de l'estiu d'enguany, es para la construcció. Així doncs, 
què ha passat? 

- l'equip de govern se'n dona compte ara de que s'han 
equivocat? 

- que tot allò que era lo més idoni, no ha tingut èxit entre la 
gent gran? 

- que si hi havia algú que al principi va mostrar interès en 
anar allí, ara s'ha fet endarrera? 

- qui hauria finançat el seu manteniment: l'ajuntament i els 
ocupants amb les pensions? 

Ara l'equip de govern es vol justificar dient que ells sempre 
han cregut que el que Ulldecona necessita és una residència 
d'avis, però que en aquell moment es van decidir pels habitatges 
tutelats perquè no tenien altra opció. Per fi, han hagut de 
reconéixer que Ulldecona el que sí necessita és una Residència 
per a la gent gran i no un Hotel de 5 estrelles (que volia el Sr. 
Alcalde). En canvi, un altre membre de l'equip de govern no vol 
reconéixer l'equivocació en l'elecció de l'obra i diu que va ser 
"una estratègia" per arribar més tard a la reconversió. 

Llàstima que no ens haguessin escoltat abans al grup 
socialista quan, en varies ocasions, els varem dir que era un 
error i que anaven equivocats. Però una vegada més ens han 
tingut de donar la raó, malgrat que els dolgui. Ara, per fer la 
reconversió de l'obra, s'ha de redactar un projecte nou de 
remodelació de l'edifici fet, enderrocar algunes coses que 
s'havien fet i que no tenen sentit ja. Això incrementarà el cost 
total de l'obra i produirà un retard considerable en el seu 
acabament, que no hagués calgut. 

Però mai és tard, si la finalitat és bona. l si tal com diu l'equip 
de govern, o almenys un dels seus membres, que "aquesta 
obra és la millor que s'hagi fet mai a Ulldecona" desitgem que 
així sigui. 

Aprofito també per desitjar a tothom unes bones Festes 
nadalenques, plenes de Pau i amor, que tanta falta ens està 
fent. 

M!! Carmen Ayén 

La immigració 
Dins del temps en que vivim una de les noves situacions 

que va en augment és la immigració. l, com a tants de llocs del 
país, Ulldecona no està exenta de la mateixa. Cal doncs 
prendre consciència i buscar solucions abans de que arriben 
els problemes. 

Si sabem aprofitar les parts bones, dins de la part socio
econòmica i humana, tots ens podrem beneficiar, pequè si ens 
manca mà d'obra i els immigrants venen en busca de unes 
condicions de vida millors, que al seu país no tenen, i que aquí 
les poden trobar en el treball que natros no volem o no podem 
fer Ua que tenim les finques ermes, sense produir), és un bon 
moment de no deixar escapar l'ocasió que se'ns presenta, ja 
que segons uns estudis fets per experts per al 2006 l'oferta de 
treball de gent d'aquí serà gairebé nul·la, sinó s'ha acabat del 
tot. 

Avui dia molts de treballadors immigrants de l'Est d'Europa 
estan molt ben qualificats i venen amb una preparació i uns 
coneixements que han aprés al seu país, i això no deixa de ser 
un valor afegit en favor d'ells, que s'ha de tenir en compte. Hem 
de començar a canviar la manera de pensar i d'actuar, buscant 
organitzar a nivell municipal la part legal i els mitjans necessaris 
per a que l'immigrant pugue viure dígnament, inclús poder 
portar les seves famílies, ja que el poder agrupar-les els hi 
donaria estabilitat i reduiria tensions, tant dins del col·lectiu 
com al poble on viuen i treballen i, a més, portaria un increment 
de la població infantil i juvenil. 

Però per poder dur a terme tot això es té que fer també un 
bon plantejament, un bon montatge de la infraestructura, si no 
volem quedar retrasats. Hem d'aprofitar este moment per fer 
produir el camp al màxim, posant les propietats al dia per crear 
riquesa al poble, i a les indústries procurar que no els falti la mà 
d'obra tan necessària per poder seguir endavant amb les 
seves inversions per poder ser més competitives. 

Però com als immigrants mai se'ls descriu per la part 
positiva, sinó que sempre es busca allò que diem "els cinc peus 
al gat", destacant més tots els problemes que passen a un 
poble, per carregar-los damunt d'ells, quan la majoria de 
vegades és tot al contrari , i això és feina dels responables de 
l'ordre públic. 

Els plantejaments en les infrastructures no són gens fàcils 
i volen un bon estudi i dedicació, perquè són persones que no 
solen tindre més que el sol quan surt (si és que per ells surt 
mai). l si són famílies joves amb més fills, fan falta més escoles 
i més professors. Tampoc podem oblidar la sanitat i el benestar 
social, per a que als que no tinguin feina mirar d'ajudar-los, 
durant un temps, a poder viure. 

Però si bé se'ls donen uns mitjans perquè tenen uns drets 
com a persones, també això comporta unes obligacions, uns 
deures, que són els mateixos que els ciutadans del poble on 
ells han escollit la seva residència. Però com que, a més gent, 
més problemes (i més si són de diferents cultures) , és fàcil 
entrar en el tema de la inseguretat ciutadana, perquè els 
conflictes no s'acaben mai , i sí que acaben en més tensions, 
sempre buscant els aspectes negatius relacionats amb els 

José-Luís Cabañas 
L'Executiva i el GMS volem donar l'enhorabona a José

Luís Cabañas Vidal, mestre durant 32 anys del CEIP 
"Ramón y Cajal", amb motiu de la seva jubilació que va tenir 
lloc el dia 31 d'agost de 2000. 

Li agraïm el seu treball al servei de l'educació dels fills 
d'Ulldecona i Barris i, tot i que sabem que no li agraden els 
reconeixements, creiem que és de justícia recordaria tasca 
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problemes delictius que, de vegades, han fet altres i, per culpa 
de mancances d'organització (per no previndre els 
esdeveniments els qui administren) en alguns casos ho paga 
qui no deu, i sense comptar les repressions que això els pot 
aportar el ser immigrants, en insults i despreci, quan el que es 
necessita són bons plantejaments, ben calculats i premeditats, 
per a un poble de progrés i no posar llenya al foc, sinó apagar
lo o, més ben dit, procurar previndre que no es pegui foc i tots 
en sortiríem guanyant. 

Diuen que uns cultures de pastors de l'Àsia central van 
inventar la roda, però que tot seguit es van adonar que havien 
de pósar alguna cosa per a regular-la, sobretot en els llocs més 
conflictius on l'orografia era molt sinuosa i, aleshores, van 
inventar el ''fre". En esta vida nostra, que no deixa de ser una roda 
costa avall (pel que correm), si no tenim uns bons frens que ho 
regulen, ens hi podem estavellar .. 

Forges El País 

Ulldecona, segons les estadístiques, té més del 10% 
d'immigrants. Déu n'hi do! l segons diuen anem a més. L'equip 
de govern hauria de preocupar-se (perquè tot sigue dit, és 
preocupant) d'ajudar a que estes persones tinguessin per 
viure i solucionar-se les necessitats bàsiques, millor dit, els 
drets (com a persones que són), però també fer complir els 
mateixos deures i obligacions que tots els altres ciutadans i 
ciutadanes que viuen a Ulldecona. 

En el Ple del dia 16 d'octubre el Grup d'ERC va presentar una 
Moció, molt complerta, preocupant-se pels immigrants, i de la 
que se'n podia treure molt de profit seguint la línia que el nostre 
Grup porta estudiant des de fa temps, però lamentablement 
l'equip de govern la va desestimar, votant-la en contra, al·legant 
que ells ja han pensat en fer alguna cosa i també el Consell 
comarcal. Senyors, si un Grup aporta idees positives per al 
poble, potser seria hora de que siguessin benvingudes perquè, 
en aquest tema dels immigrants, verdaderament tot ens fa falta. 

Pere Sans Arasa 

excel·lent realitzada amb un treball minuciós i amb una 
dedicació plena durant tants anys. 

Que disfrute de la seva jubilació en companyia de la seva 
família li desitgem 

Executiva i GMS d'Ulldecona i Barris 


